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EMLÉKEZTETŐ 

a Nemzeti Tehetségügyi Koordinációs Fórum üléséről 

 

Helyszín: Kulturális és Innovációs Minisztérium, 212-es tárgyaló (1055 Budapest, Szalay 

utca 10-14.) 

Időpont: 2023. június 1. 9:30 óra     

 

I. Jelen vannak: 

 

A Nemzeti Tehetségügyi Koordinációs Fórum szavazati joggal rendelkező tagjai: 

 

 A Fórum szavazati joggal rendelkező megbízott elnöke Hornung Ágnes családokért 

felelős államtitkár delegáltja Nagy-Vargha Zsófia fiatalokért felelős helyettes 

államtitkár 

 A Nemzeti Tehetségsegítő Tanács elnöke Dr. Polonkai Mária, a Fórum társelnöke 

 Miniszterelnökség: dr. Gulyás Gergely Miniszterelnökséget vezető miniszter 

delegáltja dr. Kecskés Péter főosztályvezető; Civil Kapcsolatok és Társadalmi 

Konzultáció Főosztálya 

 Agrárminisztérium: Dr. Nagy István agrárminiszter delegáltja Bagdán Boglárka 

főosztályvezető, Agrárszakképzési Főosztály  

 Honvédelmi Minisztérium: Szalay-Bobrovniczky Kristóf honvédelmi miniszter 

delegáltja Almási-Rab László alezredes; Honvédelmi Nevelési Főosztály 

 Pénzügyminisztérium: Varga Mihály pénzügyminiszter, delegáltja Orcsik Attila 

főosztályvezető; Oktatási, Kulturális és Tudománypolitikai Költségvetési Ügyek 

Főosztálya 

 Bajor Péter ügyvezető elnök, a Magyar Tehetségsegítő Szervezetek Szövetsége 

delegáltja 

 Dr. Földvári-Nagy Lászlóné Dr. Lenti Katalin igazgató, a Kutató Diákokért 

Alapítvány delegáltja 

 Ember Csaba elnök, a Magyar Zeneiskolák és Művészeti Iskolák Szövetségének 

delegáltja  

 

A Nemzeti Tehetségügyi Koordinációs Fórum tanácskozási joggal rendelkező tagjai, a 

határon túli magyar tehetségsegítő szervezetek képviselői: 

 

− Váradi Natália igazgató, Genius Jótékonysági Alapítvány 

− dr. Orosz Ildikó, a Kárpátaljai Magyar Pedagógusszövetség elnökének delegáltja 

Váradi Natália, a Genius Jótékonysági Alapítvány igazgatója 

 

Meghívottak: 

− Dr. Maruzsa Zoltán köznevelésért felelős államtitkár, delegáltja Spohn Beáta 

referens; Kiemelt Figyelmet Igénylő Gyermekek, Tanulók Ügyeinek Osztálya 

− Fülöp Attila szociális ügyekért felelős államtitkár, delegáltja Dr. Bogács Ernő 

osztályvezető, Gyermekvédelmi Osztály 
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− Potápi Árpád János nemzetpolitikáért felelős államtitkár, delegáltja Hajnal Virág 

főosztályvezető; Nemzetpolitikai Stratégiai Tervező Főosztály 
− Brassói Sándor elnök, Oktatási Hivatal delegáltja Urbán Ferenc Ábel köznevelési 

elnökhelyettes 

− Sándor-Kovács Dóra ügyvezető igazgató, Nemzeti Tehetség Központ Nonprofit 

Közhasznú Kft. 

− Prof. Dr. Szendrő Péter elnök, Országos Tudományos Diákköri Tanács  

− Krekuska Róbert főosztályvezető, Tehetségekért Felelős Főosztály 

− Binder Eufrozina pályázati igazgató, Emberi Erőforrás Támogatáskezelő 

− Faragó Tamás osztályvezető, Emberi Erőforrás Támogatáskezelő 

 

Nagy-Vargha Zsófia helyettes államtitkár asszony köszöntötte a megjelenteket, megjegyezve, 

hogy ebben az évben második alkalommal találkoznak az egybegyűltek a Nemzeti 

Tehetségügyi Koordinációs Fórum ülésén. Ez az alkalom a források felosztásáról szól, 

tekintettel arra, hogy a korábbi ülésen a cselekvési program már elfogadásra kerül.  

 

II. Határozatképesség megállapítása, napirend ismertetése és elfogadása 

 

Nagy-Vargha Zsófia helyettes államtitkár asszony tájékoztatta a résztvevőket, hogy a Fórum 

akkor határozatképes, ha a szavazati joggal rendelkező tagok száma meghaladja az állandó 

tagok számának felét. Megállapítja, hogy ez jelen esetben teljesült (tekintettel arra, hogy a 14 

szavazati joggal rendelkező állandó tag közül 9 tag – vagy delegáltja – jelent meg), így a Fórum 

határozatképes.  

Nagy-Vargha Zsófia helyettes államtitkár asszony felkérte Binder Eufrozina igazgató asszonyt 

a jegyzőkönyv vezetésére. 

Nagy-Vargha Zsófia helyettes államtitkár asszony ismertette az ülés napirendi pontjait, 

megemlítve, hogy az 1. napirendi ponthoz kapcsolódóan írásos beszámoló készült, mely 

elektronikusan megküldésre került a résztvevők számára. 

 

A Fórum ülésének napirendi pontjai: 

 

1) Előterjesztés a Nemzeti Tehetség Program végrehajtásának 2023–2024. évi cselekvési 

programja alapján 2023-ban megjelenő pályázati forrásfelosztás javaslatáról 

Előterjesztő: Kulturális és Innovációs Minisztérium, Fiatalokért Felelős Helyettes 

Államtitkár 

2) Egyebek 

 

Nagy-Vargha Zsófia helyettes államtitkár asszony megkérte a megjelenteket, hogy 

amennyiben bárkinek kérdése, felvetése van a napirendi pontokkal kapcsolatban, azt jelezze. 

 

Hozzászólás nem történt. 

 

Szavazás: a Fórum jelen lévő tagjai egyhangúan elfogadták a Fórum 2023. június 1-i 

ülés napirendi pontjait. 
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III.  A napirendi pontok érdemi tárgyalása 

 

1. napirendi pont 

Előterjesztés a Nemzeti Tehetség Program végrehajtásának 2023–2024. évi cselekvési 

programja alapján 2023-ban megjelenő pályázati forrásfelosztás javaslatáról 

Előterjesztő: Kulturális és Innovációs Minisztérium, Fiatalokért Felelős Helyettes 

Államtitkár 

 

Nagy-Vargha Zsófia helyettes államtitkár asszony előadása elején jelezte, hogy mielőtt 

megkezdené a Fórum az előzetesen is megküldött szakmai anyag tárgyalását, szeretné 

bemutatni azt a rövid prezentációt, amely részben az elmúlt hónapok előkészítő munkáit 

mutatja be. A szakmai terület gondolkodott arról, hogy milyen célokat határozzon meg a 

Nemzeti Tehetség Program kapcsán. Az új stratégiai célkitűzések meghatározásához az 

elmúlt tizennégy év tapasztalataiból és jó gyakorlataiból kiindulva rendszerezésre kerültek 

a felmerült gondolatok. Ennek eredményeként három fő célkitűzés került meghatározásra, 

melyek a prezentációban is láthatóak lesznek. 

Az első nagyon fontos célkitűzés, hogy megtalálásra kerüljön az összes olyan tehetséges 

magyar fiatal, akik kiemelkedők valamiben. Tervezzük bevezetését a Nemzeti Tehetség 

Központ és a MATEHETSZ konzorciumában létrehozott és használt tehetségazonosító 

eszköznek, mely a korábbi években több mint húszezer ötödikes diák képességeit, 

készségeit mérte sikerrel. Ezen korábbi mérések eredményeire is építkezhet a program. 

A második fontos célkitűzés, hogy minden társadalmi réteg számára nyitott és látható 

rendszer kerüljön létrehozásra, mely szintén eddig is jelen volt, de ennek strukturáltabbá 

tétele a célkitűzés.   

A harmadik fontos cél, hogy egy olyan tehetséggondozó rendszer kerüljön kialakításra, 

amely úgy köti össze egymással az érdekelteket, hogy annak alapja egy látható adatbázis, 

azaz adatalapú működés valósuljon meg, történjen meg az erre való áttérés. Emiatt kicsit 

változni fog a pályázati kiírások rendszere: az a jó hír, hogy felhasználó oldalról nézve is 

egyszerűbb és átláthatóbb, és ami a legfontosabb, hogy egységes lesz. 

A tervezés során a Nemzeti Tehetség Program korábbi eszközei közül továbbra is 

fontosnak bizonyultak az ösztöndíjak, a versenyek, melyek kiemelt figyelmet kapnak, 

ahogy eddig is; nagyon értékesnek tartjuk a mentorprogramokat, valamint a hálózatos 

rendszereket, ezért ezek támogatása továbbra is cél. Újdonságként megjelenik a 

természettudományos tárgyak felé történő erősebb orientálódás.  

Látható, hogy nagy, lényeges változások a források elosztásában nem lesznek, kisebb 

hangsúlyeltolódások azonban igen. Hazai és nemzetközi tanulmányi versenyek 

tekintetében a Nemzeti Tehetség Program kicsivel több forrást szeretne fordítani a 

versenyekre. Az ösztöndíjak vonatkozásában nem lesznek változások. A Minősített 

Tehetséggondozó Műhelyek és Tehetségpontok működésének támogatása terén van egy 

kisebb forrásemelés, melynek oka, hogy az Európai Uniós projekt kifutásával ez a terület 

nehezebb helyzetbe került, kevesebb forrás volt biztosított, mint amíg az uniós program 

futott, azonban a szakterület szeretné, ha továbbra is fennmaradnának ezek a hálózatok, 

munkájuk tovább folytatódna. Helyettes államtitkár asszony a pályázatok kiírásának 

időpontjával kapcsolatban jelezte, hogy ez fokozatosan fog megtörténni, nem egyszerre.  

Helyettes államtitkár asszony megkérdezte a Fórum résztvevőit, van-e kérdésük az 

elhangzottakkal kapcsolatban.  
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Urbán Ferenc Ábel köznevelési elnökhelyettes úr elmondta a résztvevőknek, hogy a 

Fórum jelenlegi témáját is érintve volt már korábbi egyeztetés. Az Oktatási Hivatal a 

köznevelésen belül működtet egy mérési rendszert, amely alapvetően az országos 

kompetenciaméréshez és egyéb országos mérésekhez kapcsolódik, és amely az elmúlt év 

óta már digitális médiumon működik.  

Bajor Péter ügyvezető elnök úr hozzászólásában kommentálni kívánta a prezentációban 

elhangzott kategóriákat. Ügyvezető elnök úr elmondta, hogy a Nemzeti Tehetség Program 

forráselosztásának egy nagyon pozitív fejleménye, hogy a szavazati joggal rendelkező és 

tanácskozási joggal jelenlévő kollégák is értik, hogy az irodafűtés és a honlapfenntartás 

költsége mögött mindig ott vannak százával, ezrével a támogatott diákok, csak közvetett 

módon. Mindemellett ott vannak az ösztöndíjak, valamint az intézmények támogatása, 

melyek segítségével közvetlenül is megjelenik a forrás. Amennyiben az adatalapú 

pályázatok azt jelentik, hogy a számok, azok a diákok, akik a tevékenységek mögött 

megjelennek, még kristályosabban kerüljenek kimutatásra, akkor ezt természetesen 

szervezetük meg tudja tenni. 

Nagy-Vargha Zsófia helyettes államtitkár asszony válaszában elmondta, hogy az 

adatalapú pályázatok egyik célja az, hogy egységesebb lehet a pályázati adatlap, így 

összehasonlíthatóbbá válnak a különböző pályázatok; akár új indikátorok is 

megjelenhetnek, melyek segítségével jobban nyomon követhető, hogy mennyire sikeres 

egy-egy program, egy-egy diák egy adott programban milyen sikerrel vett részt. 

Prof. Dr. Szendrő Péter elnök úr rövid megjegyzést fűzött a témához, melyben jelezte, 

hogy a bemutatott prezentációban örömmel látta, hogy a felsőoktatás is feltüntetésre került, 

valamint elismerő megjegyzést tett a rendszer átlátható bemutatására vonatkozóan.  

 

  3/2023. (VI.1.) számú határozati javaslat 

A Nemzeti Tehetségügyi Koordinációs Fórum elfogadta a Nemzeti Tehetség Program 

végrehajtásának 2023–2024. évi cselekvési programja alapján 2023-ban megjelenő 

pályázati forrásfelosztás javaslatáról szóló előterjesztést. 

 

Nagy-Vargha Zsófia helyettes államtitkár asszony szavazásra kérte fel a szavazati 

joggal rendelkező tagokat, arra vonatkozóan, hogy elfogadják-e az 1. napirendi pontban 

foglaltakat.  

 

Szavazás 

 

  3/2023. (VI.1.) számú határozat 

A Nemzeti Tehetségügyi Koordinációs Fórum egyhangúlag elfogadta a Nemzeti 

Tehetség Program végrehajtásának 2023–2024. évi cselekvési programja alapján 2023-

ban megjelenő pályázati forrásfelosztás javaslatáról szóló előterjesztést. 

 

 

2. Egyebek 

Dr. Polonkai Mária elnök asszony hozzászólásában a pályázati adatlapot és beszámoló 

felületet érintő változásokkal, az adatalapú rendszerrel kapcsolatos korábban 

elmondottakhoz kapcsolódóan osztotta meg gondolatait a Fórum résztvevőivel. Elnök 
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asszony elmondta, hogy megtalálta azokat a témához kapcsolódó dokumentumokat, 

melyek körülbelül 20 éve benyújtásra kerültek az illetékes fórumokhoz, és amelyek arról 

szóltak, hogy nyomon lehetne vagy kellene követni a tehetséges fiatalokat. Ez akkoriban 

személyiségi jogokba ütközött. Ekkor találták ki, hogy a Szakszolgálatok nyújthatnak 

esetleg megoldást, melyek sok szenzitív adatot tárolnak egy-egy tanulóról, akiket hozzájuk 

kerülve felmérnek; így esetleg ehhez a rendszerhez lehetne csatlakozni. Elnök asszony 

javasolta, hogy érdemes lenne felvenni ezt a fonalat, mert szükséges lenne egy olyan 

rendszer, ami átadja a következő intézmény típusnak az adatokat, hogy ne kelljen mindig 

újból kezdeni.  

Nagy-Vargha Zsófia helyettes államtitkár asszony megköszönve elnök asszony 

észrevételeit jelezte, hogy éppen ez a szándék, hogy esetleg az Oktatási Hivatal által 

használt mérési azonosító kerülhessen alkalmazásra. 

Urbán Ferenc Ábel köznevelési elnökhelyettes úr a korábbi gondolatmenetet folytatva 

további információkat osztott meg a mérési azonosítóról. Elmondása szerint a mérési 

azonosító az oktatási azonosítónak egy álnevesített formája, mellyel kapcsolatban maga az 

érintett tud dönteni, hogy kivel osztja meg adatait. A döntés kizárólag az érintett kezében 

van, hogy bekapcsolódik-e a továbbiakban az adott programba, megosztja-e ezen adatokat. 

Nagy-Vargha Zsófia helyettes államtitkár asszony jelezte, hogy az is fontos, hogy ez a 

rendszer regionálisan is visszajelzést tud adni a különböző iskolatípusokról: megmutatja, 

hol van szükség esetleges erősítésre; az adatalapú működésnek ez is egy nagyon fontos 

célkitűzése. 

Prof. Dr. Szendrő Péter elnök úr az Oktatási Hivatal képviselője által elmondottakhoz 

kapcsolódóan tájékoztatta a résztvevőket, hogy a megrendezésre kerülő versenyek 

alkalmával az első tíz helyezettnek felhívják a figyelmét a felsőoktatásban lévő pályázati 

lehetőségekre.  

Urbán Ferenc Ábel köznevelési elnökhelyettes úr következő hozzászólóként elmondta, 

hogy az Oktatási Hivatalnak egy olyan oktatási központ szervrendszere van, melynek 

köszönhetően követhető a tanulmányi- és művészeti versenyeken résztvevő több ezer, 

tízezer diák.  

Nagy-Vargha Zsófia helyettes államtitkár asszony egyetértett az elhangzottakkal és 

jelezte, hogy a későbbiekben az Oktatási Hivatal jógyakorlatait kérik segítségül ez ügyben. 

Ebből adódóan úgy szükséges racionalizálni a rendelkezésre álló keretösszeg 

felhasználását, hogy látható legyen az eredmény ugyanannyiból is, mint amennyi eddig 

volt. Helyettes államtitkár asszony megkérte a jelenlevőket, hogy amennyiben bárkinek 

további kérdése, észrevétele van, az jelezze. 

Ember Csaba elnök úr kérdésében megerősítést kért a korábban elhangzottakra 

vonatkozóan, mely szerint ezen a nyáron a Nemzeti Tehetség Program nem tudja a 

tehetséggondozó táborokat/programokat támogatni, mert időben nem fér bele. 

Nagy-Vargha Zsófia helyettes államtitkár asszony elmondta, mivel várhatóan nyáron 

kerülnek kiírásra a pályázatok, azok támogatási időszakába a jövő nyár eleje esik bele, 

addig lehetséges majd felhasználni a forrásokat. 

Bajor Péter ügyvezető elnök úr felszólalása elején elmondta, hogy személyes tapasztalatai 

alapján sok fejtörést okoz a támogatások nyártól nyárig történő felhasználhatósága. 

Technikai javaslatában felvetette ügyvezető elnök úr a pályázatok meghosszabbításának 

kérdését. 

Binder Eufrozina igazgató asszony válaszában elmondta, hogy a felvetésnek technikai és 

jogszabályi akadálya nincs, azonban véleménye szerint nem praktikus és célszerű a 
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megvalósítási időszakok átfedése, mivel nem lehetséges két támogatást, vagy két tárgyév 

támogatását összemosni.  

Bajor Péter ügyvezető elnök úr a témát folytatva felvetette, hogy a tehetséggondozás 

tipikusan a munkaidőn túl zajló tevékenység a pedagógus részéről. Ügyvezető igazgató úr 

is megjegyezte, hogy az átfedés problémája kérdéseket vethet fel, azonban ha a pályázó 

leigazolja, hogy az adott programra csak az előző évi pályázat forrásait használja fel és új 

pályázati programra azt a forrást nem használja fel, akkor talán kiküszöbölhető a kettős 

finanszírozás. 

Krekuska Róbert főosztályvezető úr elmondta jelenleg is vannak olyan pályázók, akik 

élnek ezzel a jogi lehetőséggel. Kiemelte, hogy valóban arra kell figyelni – pályázói 

szemmel is –, hogy könnyen nyomon követhetőek legyenek a párhuzamosan futó 

programok.  

Prof. Dr. Szendrő Péter elnök úr felszólalása elején jelezte, hogy több dolgot szeretne 

megosztani a Fórum résztvevőivel. Elsőként bejelentette, hogy a 70 éves OTDK (Országos 

Tudományos Diákköri Konferencia) és OTDT (Országos Tudományos Diákköri Tanács) a 

felsőoktatási törvény értelmében elvált a háttérintézménytől, már önálló jogi személy, 

önálló irodával és költségvetéssel rendelkezik. Kérésként fogalmazódott meg elnök úr 

részéről, hogy a Bonis Bona díj kapjon egy felsőoktatási „lábat”, mely lehetőséget 

biztosíthatna életműdíjak kiosztására, melyek esetében az Országos Tudományos Diákköri 

Tanács legyen javaslattevő. Amihez elnök úr támogatást szeretne kérni, az a „lábazat” (az 

alapok) támogatása: a TDK műhelyek támogatásának emelését szeretné kérni, tekintettel 

arra, hogy a Covid járvány időszaka, a sok-sok online oktatással telt időszak, az 

átszervezések megtépázták a tudományos műhelyeket és ezek pályázati lehetőségének az 

udvarát. Elnök úr megköszönte a Fórum résztvevőinek, hogy meghallgatták. 

Nagy-Vargha Zsófia helyettes államtitkár asszony az OTDK felköszöntését követően 

elmondta, hogy véleménye szerint támogatható a Bonis Bona díjjal kapcsolatos kérés, ezzel 

a javaslattal korábban még nem találkozott. 

A díjhoz kapcsolódó kérés kapcsán kialakult beszélgetésben elhangzott, hogy van 

életműdíj kategória, ehhez kapcsolódóan Prof. Dr. Szendrő Péter elnök úr pontosította a 

kérését, hogy javaslattevőként szeretne szervezetük közreműködni. 

Nagy-Vargha Zsófia helyettes államtitkár asszony további hozzászólás hiányában a 

Fórum ülését lezárta, megköszönte a jelenlévőknek a részvételt. 

Zárszóként elmondta, hogy ugyan évente csak kétszer ülésezik a Fórum ebben a körben, 

de a tagok legtöbbjével folyamatos a kapcsolat. Jelezte helyettes államtitkár asszony, hogy 

továbbra is nyitottak kapcsolattartásra, így a jövőben is nyugodtan kereshetik a 

szakterületet bármilyen kérdés, kérés felmerülése esetén.  

 

 

Budapest, 2023. június 1. 

 

 

Nagy-Vargha Zsófia sk. Binder Eufrozina sk. 

helyettes államtitkár pályázati igazgató 

a Fórum levezetője a jegyzőkönyv vezetője 

 


